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با وجود تصمیم های حمایتی و تغییر در قوانین همچنان بازار سرمایه روند منفی دارد

بورس به کجا می رود؟
موسوی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: ضرر مردم حق الناس است و باید جبران شود

شرق: ایران در ســال ۹۹ روزگار متفاوتی را پشت سر گذاشت و روند حوادث 
به گونــه ای غیرقابل پیش بینی پیش رفت. ویروس کرونــا که البته تمام دنیا 
را تحــت تأثیر قرار داد، زندگی ایرانیان را هم با دشــواری های فراوان روبه رو 
کرد، اما هجوم مردم به ســمت بورس و راه یافتن اصطلاحات بازار ســرمایه 
بــه زندگی روزمره مردم یکــی از پدیده های ســال ۹۹ در جامعه ایران بوده  
است. در همین سال روستایی محروم در یکی از دورافتاده ترین مناطق استان 
کهگیلویه وبویراحمد پا به رسانه ها گذاشت و »مال استریت« به شهرت رسید؛ 
»مال ملا« با جمعیتی حدود ۵۰۰ نفر ابتدا با گزارشــی از صداوسیما که نشان 
از رضایت کم نظیر ســاکنان این روســتا از بورس داشــت، به آوازه رسید؛ اما 
این شــادمانی ادامه پیدا نکرد و در آخرین روزهای بهمن گزارشــی از همین 
روستا بار دیگر خبرساز شد. ســاکنان »مال استریت« این بار از نابودی سرمایه 
و داشته های خود ســخن گفتند و حالا همین روستا نمادی از وضعیت بازار 
ســرمایه  در ایران است. روزگاری شــرایط بر وفق مراد مردم پیش می رفت و 
هر روز ســرمایه آنها در بازاری غیرعادی رشــد پیدا می کرد و به همین شدت 
هم افراد تازه پا به بازار بورس می گذاشــتند، اما از ماه ها پیش ورق برگشــت 
و نه تنها ســودهای حاصل شده که حتی سرمایه مردم هم از بین رفته است. 
پیش تر رئیس ســازمان بورس کشــور گفته بود که پیش از آزادسازی سهام 
عدالت، نزدیک به ۱۳ میلیون ایرانی کد معاملاتی بورس داشــتند که پس از 
آزادسازی سهام عدالت این جمعیت به عدد ۴۶ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر رسید 
و حتی بعدتر از مرز ۶۰ میلیون کد بورســی هم فراتر رفت. داده های رسمی 
می گویــد نتیجه آن صف های طولانی در مقابــل دفاتر عضویت در بورس و 
سامانه ســجام آن هم در دوران همه گیری ویروس کرونا، عضویت حدود ۸۰ 
درصد مردم ایران در بازار ســرمایه یا دست کم دارابودن کد بورسی است. در 
همین حدود یک سال هم البته تمام متغیرهای سنجش بازار سرمایه رشدی 
غیرعادی داشتند؛ شاخص کل بورس با رشدی چند ده برابری حتی به بالاتر از 
دو میلیون هم رسید و ارزش بازار بورس هم نسبت به سال ۱۳۸۸، به رشدی 
بیش از صد برابر رســید. روند صعودی البته از جایی نزولی شــد و شاخص 
با کاهشــی کم سابقه ضرر هنگفتی روی دســت مردم و به خصوص کاربران 
کم تجربه و غیرحرفه ای بر جای گذاشت. در چند ماه گذشته البته بارها قواعد 
این بازار با نیت کمک مردم و ســرمایه گذاران تغییر یافت، ولی نتیجه چندان 
با هدف تغییرات پیش نرفت و بازار به روند کاهشــی خود ادامه داد. از هفته 
پیش هم دامنه نوســان، تغییری اساسی پیدا کرد و همین تغییر افرادی را به 
ورود دوبــاره ترغیب کرد ولی نتیجه آن یک روز مثبت و در ادامه بازگشــت 
روند نزولی بوده  است. در یک ماه باقی مانده تا پایان سال پرافت وخیز جامعه 
ایران، بازار سرمایه به کجا خواهید رسید و مجلس چه برنامه ای برای نظارت 
بر این بازار دارد؟ یک کارشناس بازار سرمایه و نایب رئیس کیسیون اقتصادی 

مجلس دراین باره و در گفت و گو با »شرق« توضیحاتی را ارائه می دهد.
    تصمیمات مسئولان نتیجه عکس می دهد

»فرزین آقابزرگی« کارشــناس بازار سرمایه، معتقد است که در حدود یک 
ماه باقی مانده تا پایان ســال، امید چندانی به تغییــر روند نزولی بازار بورس 
نیســت و اگرچه نیــت تغییرات را مثبت می داند، امــا می گوید که نتیجه هر 
تغییری تأثیر منفی بر این بازار اســت. او دراین باره به »شــرق« می گوید: »با 
توجه به روندی که در ســال ۹۹ داشــتیم، شــاهد یک هجوم به سمت بازار 
ســرمایه بودیم. این روند متشــکل از چند عامل اثرگذار مانند تغییر نرخ ارز، 
تمرکز بیش از اندازه بر بازار ســرمایه و... اســت که عمدتا به دلیل پیشگیری 
از ســرایت این نقدینگی به ســایر بازارها و جلوگیــری از تعطیلی بازارهای 
دیگری به منظور تمرکز نقدینگی بر بازار ســرمایه صورت گرفت؛ یعنی دلیل 
توجه به بازار سرمایه یکی پیشــگیری از نفوذ این نقدینگی به سایر بازارها و 
دیگری هم با نگاهی به کســری بودجه دولت بود. همه این موارد باعث شد 
که یکی از نازل ترین بازارهای ســرمایه ای را داشــته باشیم که همین کاهش 
ضرورت چاره اندیشــی را در مسئولان ایجاد کرد که متأسفانه تصمیمات آنها 

مفید و تأثیرگذار نبود«. اما با این تغییرات می توان به آینده این بازار دست کم 
در کوتاه مدت امیدوار بود؟ آقابزرگی در پاســخ به این پرســش هم می گوید: 
»مشــکل فعلی ما در بازار سرمایه تقاضا اســت که پایین است، ولی تمرکز 
مســئولان بر عرضه است که در نهایت نتیجه به اینجا رسید و در حال حاضر 
امیدی به طراوت و شــادابی که در شــش ماه اول سال دیده می شد، نیست 
و انتظــار هم نمی رود در ایــن حدود یک ماه تغییری ایجاد شــود«. این طور 
که آقابزرگــی می گوید امید چندانی به نتیجه این بــازار و تغییر روند در یک 
مــاه باقی مانده از ســال هم وجود ندارد: »به ســطحی رســیدیم که قدرت 
نوســان گیری کاهش یافته و همچنین تجربه تکنیکال و فرازونشــیب حکم 
می کند که در آینده پیش رو افزایش قابل توجهی نســبت به همین شاخص 
فعلی هم نخواهیم داشت. هرچند با کسری ۳۲۰ هزار میلیاردتومانی بودجه 
در ســال پیش رو همچنان بــازار بورس می تواند به دولــت کمک کند، ولی 
درمجموع از این ماه باقی مانده انتظار رشــد نداریم و حتی شــاید برایند هم 
منفی باشــد«. این روند منفی بازار سرمایه در حالی است که مسئولان ارشد 
کشــور بارها از تصمیمات حمایتی خود از این بازار سخن گفته اند و مدام هم 
برخی قواعد این بازار تغییر می کند. مســئولان واقعا نمی خواهند روند بازار 
بهتر شــود یا اینکه چنین نیتی دارند، ولی تصمیمات آنها به نتیجه مطلوب 
نمی رسد؟ آقابزرگی در پاســخ به این پرسش پرتکرار این روزها هم می گوید: 
»به نظر که نیت کمک به بازار اســت اما نتیجه برعکس اســت. بهبود آینده 
بازار سرمایه در بلندمدت هم خواسته مسئولان و هم فعالان اقتصاد است و 
انتظار همه حمایت از این بازار اســت، اما به دلیل کسری بودجه و جلوگیری 
از سرایت نقدینگی به سایر بازارها، بورس ابزار قرار گرفت و نتیجه مفید نبود. 
مســئولان می خواهند قمیت ها افزایش پیدا کند، اما تقاضایی وجود ندارد و 
همین نبود تقاضا باعث روند منفی بازار ســرمایه شده  است. پس مسئولان 
می خواهند روند بازار مثبت باشد، اما چون شرایط پذیرای این وضعیت نیست 
روند برعکس خواســته مســئولان پیش می رود«. او در توضیح این موضوع 
ادامه می دهد: »در بازاری که متزلزل و با ریسک همراه است هرگونه تصمیم 
حتی تصمیماتی که باطنا می تواند تأثیر مثبت بگذارد، بازتاب منفی دارد چون 
هیجان ایجاد می کند. هم تصمیمات آزمــون و خطایی و هم تصمیمات در 
وزارتخانه ها معمولا در شرایط ناپایدار بازار تأثیر مثبتی ایجاد نمی کند و شرایط 
حکم می کند که نتیجه هر تصمیمی منفی باشد. در طول تاریخ بازار سرمایه 
ما، هیچ گاه چنین اراده ای برای حمایت از بازار ســرمایه از ســوی مســئولان 
نداشتیم ولی نتیجه این حمایت بی سابقه هم بهبود بازار سرمایه نیست؛ زیرا 
خود این تصمیمات هیجان ایجاد می کند و در این شرایط هیجان بدترین تأثیر 
را بر بازار دارد«. اما در همین یک ســال و نیم گذشته چندین میلیون ایرانی با 
هدف حفظ ســرمایه خود یا افزایش آن، رو به بازار ســرمایه آوردند و در این 
هجوم، تشــویق های مسئولان هم تأثیر فراوانی داشت. نتیجه این حضور اما 
ضرر هنگفت برای بسیاری از مردم بوده  است. این بخش از کاربران بورس در 

این شرایط باید چه کاری انجام دهند و پیشنهاد یک کارشناس بازار سرمایه به 
آنها چیست؟ آقابزرگی دراین باره هم توصیه هایی را مطرح می کند: »بهترین 
توصیه به افراد غیرحرفه ای و بدون تجربه و کسانی که ناخواسته به این بازار 
وارد شــدند، حتی در حال حاضر و با وجود تجربه تلخ و زیانی که داشــتند، 
مراجعه به کارشناســان، سبدگردان های معتبر و صندوق هاست. چون افراد 
حرفــه ای در هر شــرایطی می توانند کار خود را پیش ببرند امــا درباره افراد 
تازه کار این شرایط فراهم نیست. من دوباره همان موردی را که از ابتدای سال 
همه کارشناسان تأکید کردند، یادآوری می کنم: مشورت از مراجع ذی صلاح. 
الان بالغ بر پنج هزار سایت ســینگال دهی بدون مجوز وجود دارد، اما منابع 
قانونــی و مجاری ذی صلاح هم به لحاظ تعــداد و هم به لحاظ معروفیت 
و تأثیرگذاری بسیار کمتر هســتند. بهتر است مردم به سمت مراجع معتبر و 

قانونی بروند تا کانال های بی حساب و کتاب«.
    روزی نیست که در کمیسیون اقتصادی حرف بورس نباشد

مجلس یازدهم از همان روزهای ابتدایی فعالیت خود به بازار ســرمایه 
توجه جدی نشان داد و حتی چندین بار وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس 
را بــرای توضیح جدی فراخواند. نتیجه اما چندان متفاوت نبود و همچنان 
مردم کم تجربه در این بازار با کاهش ســرمایه خود روبه رو هستند. »کاظم 
موســوی« نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس دراین باره توضیحاتی را 
ارائه می دهد و از لزوم بهبود جدی این بازار به »شرق« می گوید. او می گوید: 
»بازار ســرمایه و بورس مثــل موج دریا متلاطم اســت و آن فرهیختگی و 
دانش ورود به بورس را باید از طریق صداوسیما و فضای مجازی در اختیار 
مردم قرار می دادند که این کار را نکردند. دولت و شــخص رئیس جمهوری 
زیرســاخت های ســازمان بــورس را تأییــد کــرده و مــردم را تشــویق به 
سرمایه گذاری کرده اســت؛ این تشویق یعنی تأیید دولت. چون بالاخره این 
سازمان مال دولت است هرچند درحقیقت متعلق به مردم است. در نتیجه 
باید دولت پاســخ گو باشد و مردم را اقناع کند و نظر بنده این است که توپ 
را در زمین مجلس نیندازند. ما همیشه گفتیم که باید تصمیمات به گونه ای 
باشــد که اموال مردم به یغما نرود«. نایب رئیس دوم کمیسیون اقتصادی 
مجلس می گوید که هر روز در این کمیســیون بحث بورس مطرح اســت و 
خطاب به دولت می گوید: »پیشنهاد من است که دولت و جناب آقای دکتر 
روحانی پاسخ گو باشند. به مردم هم توضیح دادم که سعی نکنند به صورت 
شــتاب زده بیرون بروند و به نظرم فضا بهتر خواهد شــد و اینکه شتاب زده 
مابقی سرمایه را جای دیگر ببرند به صلاح نیست. امیدواریم یک روزی اینجا 
منتفع شوند چون مجلس نظارت بیشتری روی این موضوع دارد و امیدوارم 
ایــن درد و آلام مردم مرهم شــود. حتی به لحاظ شــرعی این رفتار دولت 
با مردم نابخشــودنی اســت زیرا حق و حقوق مردم از دست رفته است«. 
اما کمیســیون اقتصادی مجلس چه برنامــه و طرحی برای نظارت بر بازار 
سرمایه  دارد؟ موسوی در پاســخ به این پرسش هم می گوید: »من روزی را 
ندیدم که در کمیســیون ما از بورس صحبت نشــود زیرا درد و آلام عمومی 
مردم اســت. نمایندگان به حوزه خود می روند و آنجا مردم مشکلاتشان را 
مطرح می کنند و این به فضای کمیســیون می رسد. یکی از طرح های ما در 
کمیســیون بر این بوده که یک نفر در جلسه هیئت دولت به عنوان نماینده 
ناظر مجلس در شورای عالی دولت عضو باشد و در جلسات هیئت دولت 
باشد که این نظارتی از طرف مردم بر بورس باشد. یعنی ما به عنوان مجلس 
آنجا حق نظارت داشــته باشیم و این اتفاق افتاده اســت«. او می گوید که 
کمیســیون اقتصادی مجلــس برنامه جدی برای نظارت بــر بورس دارد و 
معتقد اســت که روند تغییرات باید به گونه ای باشد که سرمایه ازبین رفته 
مــردم بازگردد؛ ایــن تلاش ها و تغییرات در قوانین بــورس البته مورد تأیید 
بسیاری از کارشناسان این حوزه نیست. بعضی از کارشناسان می گویند بازار 
بایــد روند عادی خود را طی کند و هرگونه تغییر از بالا نتیجه ای متفاوت از 

هدف تغییر خواهد داشت.

واردات خودروهای پلاک مناطق 
آزاد بر اساس مصوبه کمیسیون 

تلفیق آزاد شد
تسنیم: بر اســاس مصوبــه جدید کمیسیون   

تلفیق، سال آینده درآمد ۱۷ هزار میلیارد تومانی 
از محــل واردات خودروهــای پــلاک مناطــق 
آزاد کســب خواهد شــد. هفته گذشته بررسی 
تبصره های لایحه اصلاحی بودجه در کمیسیون 
تلفیق به پایان رســید و روز شــنبه هیئت رئیسه 
این کمیســیون بررسی ردیف های لایحه بودجه 
۱۴۰۰ را در دستور کار خود قرار داده است. اما بر 
اساس آخرین مصوبات این کمیسیون، بار دیگر 
ترخیص خودروهــای با پلاک مناطق آزاد مجاز 
دانســته شــد و درآمد ۱۷ هزار میلیارد تومانی 
از محــل آزادســازی واردات خودروهای پلاک 
مناطق آزاد با تعرفه ۲۰درصدی کسب خواهد 
شــد. زارع، سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ گفت: این مصوبه کمیسیون تلفیق، 
درآمــد ۱۷ هزار میلیارد تومانــی را برای دولت 
به همــراه دارد. همچنین درآمد ورودی گمرک 
و ســایر کالاها افزایش حــدود ۲۰ هزار میلیارد 
تومانی داشته است البته تعرفه ورودی گمرک 
بــرای حمایــت از تولید از چهــار درصد به دو 
درصد تعدیل شــده؛ همچنین سه هزار میلیارد 
تومــان مالیات اشــخاص حقوقــی غیردولتی 
نیز کاهش یافته اســت. ســخنگوی کمیسیون 
تلفیق بودجه درباره هدفمندی یارانه ها گفت: 
از آنجــا که ادامه اختصــاص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به درخواســت دولت صورت گرفتــه، بنابراین 
منابعــی که برای افزایش میزان یارانه نقدی به 
مردم در نظر گرفته شده بود کاهش یافته است 
و تا این لحظه کمیســیون تلفیق برای پرداخت 
یارانه نقدی همان پیشــنهاد دولت را مبنا قرار 

داده است. 

گذر

 هر کارت ملی
 یک روغن!

ایسنا: با وجود اینکه مسئولان همواره وعده   
رفع مشکلات تولید و توزیع روغن جامد و مایع 
را می دهنــد، اما همچنان روغــن جامد در بازار 
کمیــاب اســت و در برخی فروشــگاه ها به هر 
کارت ملی تنها یک روغن جامد تعلق می گیرد. 
از اواخر شــهریور امســال عرضــه روغن جامد 
در بازار کم شــد و کمتر از یــک ماه بعد نیز این 

مشکل برای روغن مایع ایجاد شد.
 مشــکلات ایجادشــده در حــدی بــود که 
براساس گزارش های رســیده از تهران و برخی 
شهرستان ها یا به طور کل روغن در فروشگاه ها 
و مغازه هــا نبود، یا با قیمت های بالاتر به بهانه 
کمیاب شــدن فروخته می شــد، یــا خرید روغن 
منــوط به خرید اقــلام دیگر بود یــا اینکه پس 
از ایســتادن در صف به هر نفــر تنها یک روغن 

فروخته می شد.
 صف هــای طولانی و چندین ســاعته که در 
شرایط کرونایی با وجود هشدارهای کارشناسان 
بخش بهداشــت و درمان کشــور در آن روزها 
تشکیل شــد و حتی هنوز هم در برخی مناطق 
همچنان برای خرید روغن تشــکیل می شــود! 
البته این صف ها فقط مختص به روغن نیست و 
گویا تب آن برای اقلام دیگر هم داغ شده است 
و معلوم نیســت چند نفر ناخواسته با ایستادن 

در این صف ها درگیر کرونا شده اند. 
البتــه از همان روزها نیز مســئولان مربوطه 
در این باره نظراتی مطرح و علت کمبود عرضه 
روغــن را تحریم های ظالمانه، مشــکلات ارزی 
و انتقال آن و عدم تخصیــص ارز برای واردات 
روغن خام توســط بانک مرکــزی اعلام کردند. 
حتی به این موضوع هم اشــاره شد که به دلیل 
جو ایجادشــده در بازار برخی روغن می خرند و 
در خانه انبار می کنند و همین موضوع تقاضا را 

بالا برده است.
 اما چندی بعد شــرکت بازرگانی دولتی از 
تزریق ۷۰ هزار تن روغن برای خانوار و صنف 
و صنعــت خبــر داد و دبیــر انجمن صنفی 
روغن نباتی نیز اعلام کرد که این مقدار روغن 
بین کارخانه ها توزیــع و پس از آن وارد بازار 
خواهد شــد و آرامــش به بازار بــاز خواهد 

گشت.
 اگرچه چندی بعــد وضعیت عرضه روغن 
مایع در فروشگاه های زنجیره ای و بعد از آن در 
خرده فروشــی ها بهتر شد و بازار به ثبات نسبی 
رســید، اما گزارش ها نشــان می دهــد که هنوز 
برخی اســتان ها در تأمین روغــن مایع مصرفی 

خانوار با مشکلاتی مواجه هستند. 
هرچند در کنار آن کمبود عرضه روغن جامد 
همچنان خودنمایی می کند و شــهروندان را با 

چالش های بسیاری مواجه کرده است.

حداقل قیمت مسکن  ملی به 
متری ۶ میلیون تومان می رسد

ایلنا: دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور   
اظهار داشــت: به چه زبانــی بگوییم جان ۲۰ 
میلیون نفر در ســکونتگاه های غیر رســمی در 

خطر است و دچار بدمسکنی هستند. 
فرشــید پورحاجت درباره اعلام وزارت راه و 
شهرسازی مبنی بر شــناوربودن قیمت مسکن 
ملــی با توجــه به شــرایط روز عرضــه اظهار 
داشــت: در ابتدا باید گفــت عملکرد وزارت راه 
و شهرسازی در دو سال گذشته در حوزه مسکن 

کاملا متزلزل بود.
 وی تأکید کرد: اقدامات غیرکارشناســی این 
وزارتخانه خســارت سنگینی را چه برای بخش 
خصوصــی و چه بــرای مردم ایجــاد کرده که 
مصــداق بــارز آن موضوع شــناوربودن قیمت 
مســکن ملی و عدم تعیین یک قیمت مشخص 

برای آن است.
 وی با اشــاره به قیمت تمام شــده مســکن 
ملی بــرای متقاضیان گفت: بــا توجه به اینکه 
نمی دانیم مســکن ملی در چه تاریخی تحویل 
می شــود و با فرض اینکه قیمت ها ثابت بماند 
با تمام این شــرایط، قیمت تمام شــده مســکن 
ملــی برای افراد در هر مترمربع حداقل شــش 
میلیون تومان است که می بینم اختلاف فاحش 

با قیمتی که در ابتدا اعلام شد،  دارد.

در جریان سفر به استان یزد انجام شد

بازدید وزیر صمت از تأسیسات خط 
انتقال آب خلیج فارس به چادرملو 

  آب خلیج فارس به زودی
 به اردکان و استان یزد می رسد

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه سفر   
خود به استان یزد با حضور در منطقه چادرملو 
)اردکان( از خطــوط انتقال و تأسیســات پروژه 
مهــم انتقال آب خلیــج فارس به اســتان یزد 

بازدید به عمل آورد.
به گزارش شــاتا، پــروژه انتقــال آب خلیج 
فارس به اســتان یزد برای اســتفاده در معادن 
چادرملــو )اردکان( در قالب خــط اول انتقال 

تعریف شده است.
کار لوله گذاری، نصب پمپاژ و تأسیســات این 
پروژه تکمیل شــده است و به زودی با ورود آب 
به خطوط لوله، مردم اســتان یزد از آب شیرین 

خلیج فارس بهره مند خواهند شد.
خــط اول انتقال، بــرای انتقــال آب خلیج 
فارس تا )اردکان و یزد( با حجم سرمایه گذاری 
۱۶ هزار میلیارد تومان و حجم آب انتقالی ۱۳۰ 

میلیون مترمکعب در سال بوده است.
طول این خط انتقــال ۸۲۰ کیلومتر و تعداد 
ایســتگاه های پمپــاژ آن ۱۲ بــاب اســت که با 
پتانســیل اشــتغال زایی ۱۶ هزار نفــر در طول 
دوران ساخت امســال تکمیل و تا ۲۱ اسفندماه 

به بهره برداری خواهد رسید.
شــایان ذکر اســت که عملیات اجرائی خط 
دوم و  ســوم برای انتقــال آب خلیج فارس به 
مشــهد و اصفهان همزمان با ورود آب به خط 

اول )یزد( آغاز می شود.
همچنین خط دوم انتقــال آب، برای انتقال 
آب خلیــج فارس تا مشــهد مقــدس با حجم 
ســرمایه گذاری ۴۷ هزار میلیارد تومان و حجم 
آب انتقالــی ۲۳۰ میلیون مترمکعب در ســال 

است.
طول این خــط انتقال هزار و ۵۵۰ کیلومتر و 
تعداد ایستگاه های پمپاژ ۲۱ باب است. پتانسیل 
اشــتغال زایی این طرح، ۳۰ هزار نفر است که تا 

۱۴۰۴ تکمیل خواهد شد.
همچنیــن خــط ســوم انتقــال آب، بــرای 
انتقــال آب خلیج فارس تا اصفهــان با حجم 
ســرمایه گذاری ۳۵ هزار میلیارد تومان و حجم 
آب انتقالــی ۲۰۰ میلیون مترمکعب در ســال 
اســت. طول این خــط انتقــال، ۹۱۰ کیلومتر و 
تعداد ایســتگاه های پمپاژ آن ۱۷ باب است که 
پتانسیل اشتغال زایی طرح ۱۴ هزار نفر است و تا 

سال ۱۴۰۴ تکمیل و نهایی خواهد شد.
در مجمــوع خطوط دوم و ســوم، ۸۲ هزار 
میلیــارد تومــان ســرمایه گذاری نیــاز دارند و 
پتانسیل اشــتغال زایی این خطوط ۴۴ هزار نفر 
اســت که البته با اجرای خــط اول، حدود ۳۵ 
درصد از زیرســاخت های خط دوم و ســوم نیز 
احداث شــده اســت. اجرای خط دوم و ســوم 
انتقال آب خلیج فارس از کریدور مشــترک خط 
اول بســیار بهینه، اقتصادی تر و سریع تر از مسیر 

عمان به مشهد است.

آگهي مناقصه عمومي دومرحله اي  13    /99  بانك صادرات ایران
1 - موضوع: بانک صادرات ایران در نظر دارد نســبت به خرید، نصب، راه اندازي، پشــتیبانی و گارانتی تعداد 1000 دستگاه MiniPc با مارک ASUS مدل PN62 از طریق برگزاری 

مناقصه عمومي دو مرحله اي از شرکت های واجد صلاحیت اقدام کند.
2  - مهلت، محل و نحوه دریافت اســناد: از تاریخ انتشــار آگهي حداکثر تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه 6 اسفندماه 1399 با ارائه معرفي نامه رسمي و فیش واریزي خرید اسناد، 
مراجعه به اداره کل تدارکات واقع در تهران، خیابان ســمیه، بین بهار و مفتح، شــماره 85، ســاختمان برج ســپهر، طبقه4  ، دایره قراردادها )اتاق 15(، آقاي احمدي )تلفن تماس 

84762356( مراجعه کنند.
3  - مبلغ خرید اســناد: واریز مبلغ 2.500.000 ریال در وجه اداره کل تدارکات بانك صادرات ایران به شماره حساب جاری سپهری 0101540481007 نزد بانک صادرات ایران )به  نام 

اداره کل تدارکات، دایره حسابداری( بابت خرید اسناد مناقصه عمومی دومرحله ای )13 /99( که وجه مذکور به هیچ وجه قابل استرداد نخواهد بود.
4  - مهلت تسلیم پاکت هاي پیشنهادي: پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 20 اسفندماه 1399.

5  - محل تسلیم پاکت هاي پیشنهادي: نشاني مندرج در بخش 2 مستندات، دبیرخانه کمیسیون معاملات. 
6  - تضمین شــرکت در مناقصه: یك فقره ضمانت نامه بانكي )غیر از بانك صادرات ایران(، یا چك بانكي بانك صادرات ایران )چک تضمین شــده( در وجه اداره کل تدارکات بانك 
صادرات ایران یا رسید واریز وجه نقد به مبلغ 20.000.000.000 ریال به حساب واحد برگزار کننده مناقصه و بدون قید و شرط با اعتبار 3 ماه )4± روز( و قابل تمدید برای یک دوره مشابه.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به این مناقصه در اسناد مناقصه درج شده است.

خبر ویژه: سیزدهمین جشــنواره کارآفرینان برتر، شرکت 
پردازش اطلاعات مالی پــارت را به عنوان کارآفرین برتر 
ملی ســال انتخاب کرد. نخســتین بار اســت که شرکتی 
فعال در حوزه بازار ســرمایه توانســته ایــن جایگاه را از 
آنِ خود کند. در این مراســم که چهارشنبه ۲۹ بهمن  با 
حضور معاون اول رئیس جمهور و وزیر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی در مجموعه تلاش تهران برگزار شــد، تندیس 
کارآفرین برتر ملی به دکتر علی رســولی زاده، مدیرعامل 

شرکت دانش بنیان پارت اعطا شد.
علی رسولی زاده، مدیرعامل شرکت پارت، در این باره 
گفت: در حال حاضر، پارت ۷۰۰ نفر ســرمایه انســانی با 
متوسط ســن ۲۸ سال دارد که در اســتان های مختلف 
کشور مشغول به کار هستند. حوزه های هوش مصنوعی، 
فناوری اطلاعات و مالی که پارت در نقطه اشــتراک آنها 
فعالیت می کند، از جمله قلمروهای علمی پیشرو کشور 
است که هر روز زمینه های کاری بسیار جذابی از آن سوی 
مرزها به نیروهای ما پیشنهاد می شود. یکی از افتخارات 
بزرگ پــارت، این بوده که فضایی بــرای جوانان نخبه و 
متخصص کشــور فراهم کند که در کشور خود بمانند و 

فعالیت های بزرگی برای مردم خودشان انجام بدهند.
وی افزود: پارت می کوشد دستیار هوشمند اقتصادی 
مردم باشد؛ به صورتی که هم دسترسی مردم به خدمات 
مالی، آسان تر و بهتر باشــد و هم آگاهی و شناخت آنها 
برای تصمیم های بهتر اقتصادی افزایش یابد. این هدف 

با ایجاد سامانه های مختلف پیگیری می شود.
این کارآفرین برتر ملی، ضمن اشاره به عنوان برخی از 
سامانه های طراحی شده پارت، گفت: سامانه هایی مانند 
سیگنال، فراشناسا، رســام، سپام، ثبت یار، سهاب، شهاب 
و ...، تاکنون شــش میلیــون کاربر یکتا داشــته اند. ارائه 
خدمــت به این تعداد از افراد جامعه برای یک شــرکت 
دانش بنیان کوچک مثل ما، بســیار ارزشــمند است. این 
میــزان از خدمت دهی در کنار نوآوری های انجام شــده، 
باعث شــد پارت، کارآفرین برتر ملی شود. رسیدن به این 
موفقیت بــرای پارت هم یک افتخار بزرگ اســت و هم 
مسئولیت ما را مضاعف می کند تا با کار و تلاش بیشتر و 
حضور در عرصه های جهانی، به مسیر خود ادامه دهیم.
رســولی زاده افــزود: پــارت ســراغ خلأهایی رفت 
کــه قدرت اهرمی داشــتند و پُرکردن آنها می توانســت 
حوزه هــای متعددی را بــه حرکــت وا دارد. یکی از این 
موارد، حوزه احراز هویت بود. امروزه در بخش عمده ای 

از خدمات مالی و حقوقی باید هویت فرد دریافت کننده 
خدمت تأیید شــود. از دریافت کد سجام و ورود به بازار 
ســرمایه گرفته تا خدمــات حقوقی و حتــی حضور در 
مجامع شرکت ها یا امتحانات به احراز هویت نیاز داریم.

مدیرعامل شرکت پارت گفت: شرکت پارت با استفاده 
از زیرســاخت هوش مصنوعی خود تــا این لحظه ۳.۵ 
میلیون نفر را با استفاده از سامانه فراشناسای پارت احراز 
هویت کرده است. این سامانه به ویژه در دوران همه گیری 
کرونا بسیار کارآمد بود و کمک کرد مردم بدون اینکه نیاز 
باشد از خانه خود خارج شوند و در معرض بیماری قرار 

بگیرند، در عرض چند دقیقه احراز هویت  شوند.
دکتر علی رسولی زاده ضمن معرفی مرآت به عنوان 
یکی دیگر از این سامانه های زیرساختی گفت: این سامانه 
خدمتی به نام اعتبارسنجی افراد حقیقی ارائه می دهد. 
اعتبارسنجی، فرایندی است که بانک ها به کار می گیرند 
تا میزان خوش حســابی مشتریان خود را بسنجند. میزان 
تســهیلات و اقســاطی که به آنها پرداخت می شود، بر 
اســاس همین اعتبارسنجی اســت. تاکنون بیش از ۲.۵ 
میلیون نفر از مشتریان با کمک این سامانه اعتبارسنجی 
شــده اند و در مجموع، تسهیلاتی بالغ بر۳۰ هزار میلیارد  
تومان به مشــتریان اعطا شده اســت. به زودی خدمات 
این سامانه گســترش خواهد یافت و در اختیار نهادهای 
گوناگون قرار می گیرد تا گروه های بیشتری از مردم بتوانند 

از مزایای اعتبارسنجی بهره مند شوند.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: یکی دیگر 
از این سامانه ها، ســامانه »سهاب« است. سهاب بازاری 
است که سرویس های هوش مصنوعی را در قالب چهار 
فناوری پردازش زبان طبیعی، پردازش گفتار، داده کاوی و 
بینایی ماشین ارائه می دهد. »شهاب« نیز یکی دیگر از این 
سامانه های زیرساختی است. شــهاب، سخت افزار لازم 
برای ارائه سرویس های هوش مصنوعی در حجم انبوه 

و مبتنی بر ابر را ارائه می دهد.
ایــن کارآفرین برتر ملی، با اشــاره بــه همکاری های 
گســترده پــارت بــا نهادهــای مختلــف گفــت: پارت 
دانش بنیان با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
دانشگاه های مختلف کشور به خصوص دانشگاه تهران 

و دانشــگاه های مشــهد در حوزه های مختلف قرارداد 
همکاری دارد. با همین رویکرد، پارت، کالج های آموزشی 
مختلفی برای آموزش دانشجویان نخبه کشور راه اندازی 
کرده؛ چرا که رشد و توســعه هوش مصنوعی در کشور 
و تبدیل شــدن ایران به قطب هــوش مصنوعی منطقه 
و جهان، نیازمند پرورش ســرمایه های انســانی فراوان 
اســت. »کالج پارت« در حوزه فناوری اطلاعات و »کالج 
هــوش مصنوعی پارت« با برگزاری دوره های آموزشــی 
متنــوع و حمایــت از رویدادهــا و کنفرانس های معتبر 
نرم افزاری کشور، به جذب و آموزش نیروهای متخصص 
می پردازند. عــلاوه بر این، پیرو قــرارداد همکاری پارت 
با دانشــکده برق و کامپیوتر دانشــگاه تهران، پروژه های 
مشترک پژوهشی، آموزشی و عملیاتی مختلفی در همین 

راستا آغاز شده است.
دکتر رســولی زاده در بخش دیگری از ســخنان خود 
گفت: مؤلفه های سنجش  ســواد مالی در جهان نشان 
می دهد ســطح سواد مالی مردم کشــور رضایت بخش 
نیســت؛ در حالی که همه ما با مســائل بسیاری در حوزه 

مالی دســت به گریبانیم. از همین رو، پارت فعالیت های 
گســترده ای را در این حوزه آغاز کرده اســت که به  مرور 
شــاهد نتایج آن خواهیم بود. در گام نخســت، آکادمی 
هوش مالی، منابع آموزش روز دنیا را شناسایی، بررسی، 
رتبه بندی و تهیه کرده و در گام دوم، منابع آموزشی بومی 
در حال تدوین و آماده ســازی است. حاصل این تلاش ها، 
تاکنون انتشــار ۶۰ عنوان کتاب است که به زودی تعداد 
آنها به بیش از صد عنوان خواهد رسید. در حوزه آموزش 
ســواد مالی، ارائه آموزش هــا از طریــق حرفه ای ترین 
نهادهای آموزشــی کشــور و به  صورت گسترده مدنظر 
بوده است. به همین دلیل، دوره های آموزشی سواد مالی 
برای بزرگ سالان از طریق واحد الکترونیک دانشگاه آزاد 
و دوره های ترمیک دانشــگاهی از طریق دانشگاه تهران 
ارائه می شــود. در حوزه سنجش سواد مالی نیز کارهای 
گسترده ای انجام شده است که به  مرور از طریق سامانه 
ســیگنال بخش هایی از آن عرضه خواهد شد. در حوزه 
ترویج ســواد مالی میــان گروه های مرجع، رســانه ها و 
مخاطبان نیز برنامه های متنوعی اجرا شــده که برگزاری 
جشــنواره نشــان »فی« )ارزیابی فیلم های ســینمایی 
سی و هشتمین و سی ونهمین جشنواره فیلم فجر با عینک 
ســواد مالی(، آموزش و ترویج سواد مالی در برنامه های 

مختلف صداو سیما برخی از اینها بوده است.

درخشش دوباره بزرگ ترین مجموعه هوش مصنوعی کشور

پارت؛ کارآفرين برتر ملی سال


